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Zusammenfassung

        
Eine 44jährige Patientin kam zur Aufnahme wegen Metrorrhagie und Asthenie. Aufgrund einer Zervixvergrößerung und einer erhöhten BKS bestand der Verdacht auf ein Collumkarzinom. Eine Konisation und eine Hysterektomie wurden durchgeführt, die histologische Untersuchung ergab eine topisch begrenzte Panarteriitis nodosa (PAN) der Cervix uteri. Corpus uteri, Muskel- und Fettgewebsbiopsien waren unauffällig. Der zufällige Nachweis einer PAN in einem operativen Uteruspräparat erfordert weitere Untersuchungen zum Ausschluß einer systemischen Erkrankung. Da die Erkrankung nahezu jedes Körperorgan befallen kann, müssen Spezialisten jedweder Fachrichtung mit der Therapie und Betreuung dieser Patienten rechnen.


      
        
Abstract

        
A 44-year old woman was referred because of metrorrhagia and asthenia. A diagnosis of uterine malignancy was suspected on the basis of the management of the Cervix uteri and an elevated erythrocyte sedimentation rate. Conisation and hysterectomy were performed, and histological examination revealed necrotising vasculitis affecting the Cervix uteri. Corpus uteri, muscle and fat biopsies showed no Periarteritis nodosa lesions. The incidental finding of necrotising arteritis in a surgical uterine specimen, involves further study to exclude systemic disease. The ability to involve any organ in the body makes it possible for specialists in every branch of medicine to be involved in the management and care of these patients.
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